
قطعنامه ای مولد چالش و تنش بیشتر
پس از هشت سال همکاری جمهوری اسلامی ایران با آژانس بین المللی 
انرژی اتمی که فراتر از سطح متعارف و دادن دسترسی هایی بی سابقه 
برای اعتمادسازی در قالب پروتکل های الحاقی بوده است، شورای حکام 
آژانس قطعنامه ای را با پیگیری سه کشور اروپایی صادر کرد که در آن از 
ایران خواسته شده به ممانعت از دسترسی بازرسان آژانس به دو مکان 

مورد نظر پایان دهد.
گرچه شورای حکام با وجود فشار امریکا و پیگیری تروئیکای اروپایی 
نتوانست این قطعنامه را به صورت اجماعی صادر کند و تعدادی از اعضا 
با رأی منفی یا ممتنع مخالفت خود را با بانی��ان آن اعلام کرده اند که 
نتیجه آن فقدان ارزش حقوقی برای اجرایی ساختن این قطعنامه است، 
اما این اقدام آژانس و تروئیکای اروپایی که از بازرس��ی های بی سُابقه 
آژانس از سایت های هسته ای کشورمان در پنج سال گذشته که بیشتر 
از کل بازرسی های آن در طول تاریخ بوده، مطلع هستند، می تواند مسیر 
همکاری جمهوری اسلامی ایران با آژانس را دچار چالش های اساسی 
کند،  چراکه صدور این قطعنامه پس از سال ها همکاری - حتی پس از 
نقض برجام توسط امریکا و بی تعهدی کشورهای اروپایی- حاوی چند 

پیام منفی برای جمهوری اسلامی و جامعه جهانی است.
1- آژانس بین المللی انرژی اتمی، نهادی فاقد استقلال و سازوکارهای 
فنی برای اجرای وظایف ادعایی است و اقدامات آن متأثر از فشارهای 
بیرونی و قدرت های جهانی اس��ت که آن را به ابزاری برای پیش��برد 

سیاست های خود تبدیل کرده اند.
2- هرگونه همکاری با آژانس شکل یکسویه داشته و نه تنها فاقد نتیجه 
بوده، بلکه کارکرد معکوس خواهد داش��ت، به گونه ای که آن دسته از 
کشورهایی که پادمان های آژانس را نپذیرفته  و هیچ گونه همکاری با 
آن نداش��ته اند حتی دست به اقدامات هس��ته ای به صورت خطرناک 
زده اند و مس��یر اشاعه س��لاح های هس��ته ای را در پیش گرفته اند، از 
هرگونه پیگردی معاف بوده و امروز کشور جمهوری اسلامی که برای 
پیشبرد برنامه هسته ای صلح آمیز خود، تمامی همکاری ها را پذیرفته 
و اجازه هرگونه دسترسی را به بازرس��ان آژانس داده، نه تنها از منافع 
آن سود نبرده، بلکه همواره با محدودیت و فشار از سوی آژانس مواجه 

بوده است. 
3- در مس��یر فعالیت ه��ای صلح آمیز هس��ته ای هرگون��ه مذاکره و 
شفاف س��ازی نه تنها بی نتیجه اس��ت، بلکه کارکرد آن تنها به تولید 
دام هایی برای ممانعت تراشی منجر می ش��ود که آژانس را در جایگاه 
مرجعی برای حفظ انحصار کش��ورهای دارای فناوری هس��ته ای، ولو 
برخوردار از زرادخانه های عظیم و مانعی برای دس��تیابی کش��ورهای 

دنبال کننده فناوری صلح آمیز هسته ای قرار می گیرد. 
با توجه به نکات فوق به نظر می رس��د اقدام آژانس و سه کشور اروپایی 
بانی این قطعنامه را باید ب��ازی خطرناک آنها در پ��ازل امریکا و رژیم 
صهیونیستی قلمداد کرد که به دنبال اس��تفاده ابزاری از آژانس برای 
تشدید فش��ار بر جمهوری اس��لامی و پیگیری اغراض سیاسی خود 
می باشند. بدیهی است این اقدام آژانس نه تنها مسیر همکاری جمهوری 
اسلامی را به چالش می اندازد، بلکه به اعتبار آژانس و کارکرد حرفه ای 

آن به جد لطمه می زند. 
از این رو می توان انتظار داش��ت که نه تنها جمهوری اس��لامی به این 
قطعنامه وقعی ننه��اده و اجازه بازرس��ی از مکان ه��ای ادعایی را که 
براساس اغراض سیاسی رژیم صهیونیستی تعیین شده ندهد، بلکه در 
نوع و میزان همکاری های  خود که تاکنون بی نتیجه بوده نیز تجدیدنظر 
کرده و در برابر این هزینه های تحمیل��ی واکنش هایی جدی و عملی 

نیز داشته باشد. 
ش��اید تصور جریان امریکایی – صهیونیس��تی پش��ت پرده این بازی 
خطرناک این است که می تواند این قطعنامه را مقدمه دومینوی تشدید 
فشار بر جمهوری اسلامی و بهره گیری از آن برای نیل به اهداف سیاسی 
خود قرار دهد، اما این واقعی��ت را نباید از نظ��ر دور بدارند که تمامی 
جناح های سیاس��ی و همه اقش��ار و گروه های مردمی در ایران حامی 
حق دستیابی کشورشان به فناوری هسته ای هستند و نه تنها حاضر به 
عقب نشینی در این عرصه نمی باشند، بلکه تجربه برجام و این نحوه بازی 

آژانس، آنان را در دفاع از این حق مصمم تر و منسجم تر می سازد. 
اگر تا پیش از این امریکا مس��ئول اصلی نقض برجام شناخته می شد، 
امروز س��ه کش��ور اروپایی و آژانس نیز به عنوان ادام��ه دهنده و پیرو 
سیاس��ت های امریکا در نزد مردم و مسئولان جمهوری اسلامی جلوه 
کرده و این موضع اش��تباه، ایرانیان را متقاعد می س��ازد که سیاست  
مماشات را کنار گذاشته و نسبت به ادامه همکاری های خود با آژانس 

تجدید نظر کنند. 

رسولسنائیراد

واکنشنمايندگانملتبهقطعنامهضدايرانيآژانس

دولت پاسخ آژانس را  ندهد مجلس ورود می کند

 س��ه کش��ور اروپایي، سه ش��نبه 2۷ خردادماه 
بیانیه اي ب��ا موضوع ادعایي »راس��تي آزمایي و 
نظارتِ ایران در شوراي حکام آژانس بین المللي 
انرژي اتمي« منتش��ر کردند و مدعي شدند که 
اقدام آنها در کلید زدن س��از و کار موس��وم به 
»مکانیسم حل اختلاف« در برجام از سر حسن 
نیت بوده اس��ت. بیانیه اي که در شوراي حکام 
آژانس بین المللي انرژي اتمي به رأي گذاش��ته 
ش��د و با 25 رأي موافق، منجر به بیانیه اي ضد 
ایراني و غیرحقوقي علیه جمهوري اسلامي ایران 
ش��د. آژانس »اجازه ندادن« ایران به بازرس��ي 
از » دو م��کان غیرهس��ته اي « را بهان��ه صدور 
قطعنامه علیه ایران قرار داده است؛ موضوعي که 
با واکنش رسمي جمهوري اسلامي ایران مواجه 
شد و مقامات دولتي کش��ورمان هشدار دادند 
صدور قطعنامه امکان راه حل مبتني بر توافق را 
نابود خواهد کرد. به موازات واکنش هاي دولتي 
نمایندگان م��ردم در خانه ملت نی��ز در اظهار 
نظرهاي خود تأکی��د کردند اجازه نخواهند داد 
پاي امریکایي ها و اروپایي ها ب��ه توان دفاعي و 

موشکي ایران باز شود. 
س�ناريوياروپاييها،همسوبااهداف

امريكا
فدا حس��ین مالکي در گفت و گو با خبرگزاري 
خان��ه مل��ت، در واکنش ب��ه ص��دور قطعنامه 
تروئی��کاي اروپای��ي علی��ه ای��ران در آژانس 
بین المللي انرژي اتمي گفت: س��ناریو طراحي 
شده از سوي اروپایي ها در راستاي خواسته هاي 
امریکاس��ت بر این اس��اس آن چیزي که امروز 
اتفاق افتاده رخداد جدیدي نیس��ت. وي ادامه 
داد: در گذشته شاهد این گونه اقدامات از سوي 
اروپایي ها بودیم و حتي در مذاکرات هس��ته اي 
و برجام حمایت ش��ان از ای��الات متحده براي 

کشورمان روشن بود. 
نماینده زاهدان در مجلس بیان کرد: دو نگاه در 
موضوع مذاکرات کش��ورمان وجود داشت، نگاه 
اول این بود ک��ه بعضي ها قبول داش��تند زماني 
امریکایي ها با کش��ورمان کن��ار مي آیند اما نگاه 

دیگر بازي ایالات متحده با ایران بود. وي افزود: 
آن چیزي که پیش بین��ي مي کردیم امروز اتفاق 
افتاد و امریکایي ها و اروپایي ه��ا زمان را به نفع 
خود خریدند. ش��اید اگر وقتي که براي مذاکره 
متعدد با امریکایي ها و اروپایي ها اختصاص داده 
شد براي مسائل دروني کشور مي گذاشتیم و در 
تکمیل ظرفیت هاي داخلي بهتر عمل مي کردیم 
مي توانستیم تحریم ها را دور بزنیم. مالکي عنوان 
کرد: بازي هاي اخیر اروپایي ها و امریکایي ها چیز 
جدیدي نیس��ت چون تلاش دارند ت��ا از طریق 
فش��ار به ایران از خ��ط قرمز کش��ورمان عبور و 
به مباحث دفاع��ي و امنیتي مط��رح کنند. وي 
خاطرنشان کرد: کمیس��یون امنیت ملي آینده 
اج��ازه ورود امریکایي ها و اروپایي ها به مس��ائل 
دفاعي و موشکي را نخواهد داد، چون این دیدگاه 

مجلس یازدهم است. 
ايرانفعالیتپنهانیندارد

نماینده مردم رباط کریم و بهارستان در مجلس 
هم با اش��اره به پایبندي صریح و ش��فاف ایران 
به تعهدات برجامي گفت: ای��ران در برابر جامعه 

جهاني مسئولانه عمل مي کند. 
حس��ن نوروزي با بیان اینکه جمهوري اسلامي 
ایران بارها صریح و روشن اعلام کرده هیچ فعالیت 
پنهان هس��ته اي ن��دارد و تم��ام فعالیت هایش 
تحت نظارت آژانس اس��ت، مطرح ک��رد: ایران 
حت��ي گزارش هاي کاه��ش تعه��دات برجامي 
خود و میزان ذخایر را کامل و شفاف اعلام کرده 
اس��ت. وي با بیان اینکه ایران هیچ پنهان کاري 
در موضوع هس��ته اي ن��دارد، تأکید ک��رد: رفع 
تحریم هاي هسته اي از ارکان اصلي برجام بوده 
اس��ت که نه تنها باید تأثیر مثبت��ي روي روابط 
تجاري و اقتصادي با ایران داش��ته باش��د، بلکه 
این تأثیر مثبت بای��د بخصوص در زندگي مردم 

کشورمان نمود پیدا مي کرد. 
عضو مجمع نمایندگان اس��تان تهران با اشاره به 
پایبندي صریح و شفاف ایران به تعهدات هسته اي 
افزود: گزارش هاي آژانس بین المللي انرژي اتمي 
باید در ساختار خروج امریکا از برجام، انفعال اروپا 

و عدم تحقق وعده هاي آنها تدوین شود. نماینده 
مردم رباط کریم و بهارس��تان در مجلس با تأکید 
براینکه ای��ران در برابر جامعه جهاني مس��ئولانه 
عمل مي کند، ادامه داد: با این حال امریکا بر خلاف 
ضوابط بین المللي از برجام خارج شد و اروپایي ها 
هم مسئولانه عمل نکرده اند، بنابراین اروپا به جاي 

بیانیه گام هاي عملي را بردارد. 
مان�دندربرجامپسازخ�روجامريكا

خوشخیاليبود
فریدون عباسي، رئیس سابق س��ازمان انرژي 
اتمي در مصاحبه با خبرگزاري صدا و س��یما، با 
بیان اینکه برجام با گروه 1+5 معنا داشت، گفت: 
امریکا بود ک��ه نمي گذاش��ت تفاهمي صورت 

گیرد. 
نماینده مردم کازرون در مجلس یازدهم گفت: 
پس از خروج امریکا از برجام، ماندن ما در توافق 
هس��ته اي خیلي، قابل قبول نبود بلکه دست و 
پازدن اضافه و خوش خیالي در قبال سه کشور 
اروپایي بود. وي افزود: چون امریکا عامل اصلي 
خش��ونت بود، علیه کش��ورمان پرونده س��ازي 
مي کرد و زماني که از برجام خارج ش��د، توافق 
هس��ته اي دیگر موضوعیت نداشت و ماندن ما 
هم قابل قب��ول نبود، چ��ون توافقنامه اي براي 
امریکایي ها بود نه اروپایي ها پس عملًا توافقي 

وجود ندارد. 
عباسي تأکید کرد: با خوش خیالي تصور مي شد 
که س��ه کش��ور اروپایي کانال هاي مالي را باز 
مي کنند و تحریم ها را ب��ر مي دارند، اما دیدیم 
که هیچ یك از اینها که در خور متن برجام باشد 
انجام نش��د و نباید کلًا به آنان امید مي بستیم. 
رئیس س��ابق س��ازمان انرژي اتمي با اشاره به 
تصویب قطعنامه ض��د ایراني ش��وراي حکام، 
گفت: در گذش��ته، درباره دقیق نب��ودن متن 
برجام و احتمالاتً مربوط به سوء استفاده امریکا 
و کش��ورهاي اروپایي و تلاش براي صدور این 
گونه قطعنامه ها تذکر و هش��دار داده ش��د، اما 
شاید مسئولان اجرایي نیز توجه لازم را به تذکر 

منتقدان نکردند. 

نماینده مردم کازرون در مجلس شوراي اسلامي 
افزود: متأس��فانه گام هایي که ایران در کاهش 
تعهداتش برداش��ت براي ط��رف غربي کافي و 
چش��مگیر نبود و آنان در سال هاي اخیر در پي 
سندسازي علیه کشورمان بودند. وي با رد ادعاي 
پیشین مبني بر وجود دو س��ایت هسته اي در 
اطراف تهران تأکید کرد: مطمئناً این دو مکان 
جزو تأسیسات هسته اي نیست و از آن براي انبار 
یا زمین هایي براي فعالیت هاي خدماتي استفاده 
مي ش��د که با ارائه اطلاعات غلط از جانب رژیم 
صهیونیستي و به دس��تور امریکایي ها منجر به 
اعمال فشار به کش��ورمان براي نشان دادن این 
مناطق و دسترسي به مناطق دیگر شد. عباسي 
گفت: خوشبختانه این بار خواس��ته آنان براي 
دسترسي مشابه، با مقاومت مسئولان کشورمان 
مواجه شد و اجازه دسترسي به سایت هایي که 
آنان ادعا مي کنند داده نشد، به همین علت در 
پي چنین مقاومتي پیش بیني مي ش��د که سه 
کشور اروپایي علیه کش��ورمان اقدام کنند که 
نتیجه آن قطعنامه اخیر اس��ت ک��ه با مخالفت 
چین و روسیه صادر شد. وي افزود: البته مهره 
چیني ها در شوراي حکام آژانس به نحوي است 
که کشور هاي همسو با غربي ها در تصویب این 
قطعنامه نقش داش��تند، اما این مصوبه، مسئله 
خاصي براي ما ایجاد نمي کند و صرفاً تذکري از 
جانب آژانس است که در مهلت مشخصي با آنان 

همکاري کنیم. 
رئیس س��ابق س��ازمان انرژي اتمي همچنین 
در پاسخ به این پرس��ش که چرا به رغم ادعاي 
بس��ته ش��دن پرونده PMD علیه کش��ورمان، 
دوباره ادعا هایي درب��اره فعالیت هاي صلح آمیز 
هسته اي گذش��ته کشورمان مي ش��ود، گفت: 
این اشتباهي است که متأسفانه مصرف داخلي 
داشت و مسئولان ذي ربط در این باره تا حدي 
صداقت به خ��رج ندادند. ای��ن نماینده مجلس 
بار دیگر بر انس��جام مدیریتي و حاکمیت تفکر 
علمي در داخل و نیز وحدت، همفکري و همدلي 
جناح هاي مختلف براي ایس��تادگي جمعي در 
مقابله با دش��منان و اتخاذ سیاست واحد براي 

استیفاي حقوق هسته اي تأکید کرد. 
عباسي افزود: باید در این زمینه از نظر همگان 
به خصوص دیدگاه منتقداني که در این سال ها 
با صداقت مضرات برجام را گوشزد کردند توجه 

شود در حالي که متأسفانه به آنان توجه نشد. 
جنازهبرجامراهمکرکسهابلعیدهاند

سیدامیرحس��ین قاض��ي زاده هاش��مي، نایب 
رئیس مجلس شوراي اس��لامي هم در صفحه 
شخصي خود در توئیتي در واکنش به قطعنامه 
ش��وراي ح��کام نوش��ت: برجام مدت هاس��ت 
مرده اس��ت. امروز جن��ازه اش را هم کرکس ها 
بلعیدن��د. آیا اکنون برنامه دولت دل بس��تن به 

استخوان هاست؟
رئیس فراکسیون »اقدامات پیش دستانه علیه 
تهدیدات امریکا« در مجلس پیش تر با اش��اره 
به اقدام اخی��ر تروئیکاي اروپا علی��ه ایران، در 
توئیتي انتقادي نوشته بود: در فتح الفتوح بودن 
برجام همین بس که دولت با دست خود تمامي 
ابزار هاي فشار جهت تحقق منافع ملي را بي اثر 
کرده است. مفهوم خسارت محض با اقدام اخیر 
تروئیکاي اروپا بهتر درک شد مجلس پشتیبان 
دولت در عرصه بین المللي است، اما اگر دولت 
پاسخ قاطع ندهد، جهت اعاده عزّت ملي ناچار 

به ورود به موضوع هستیم. 

نه امام را شناختید  و نه غرب را
ادامهازصفحهيک

 حضرت امام به صراحت می فرمایند مسئله غرب با ما هسته ای، موشکی 
و...  نیس��ت و چه زیبا هش��دار می دهند که »به یقین آنان مرزی جز 
عدول از همه هویت  ها و ارزش های معنوی و الهی مان نمی شناسند«. 
پس مشکل غرب با ما بر سر »وجود « است و با مذاکره بر سر »حدود « 
حل نمی شود. اگر به این باور داش��تیم هیچ گاه پس از برجام به سمت 
غرب نمی رفتیم که بعداً مجبور شویم قرارداد 25 ساله با چین ببندیم 
تا فقط ثابت کنیم شما هم در شعاع نگاه ما هستید. اگر روحانی پاسخ 
این سؤال را به خود می داد حتماً از راهی می رفت که مجدداً به گردنه 
1391 ختم نشود و سؤال این اس��ت که آیا می شود غربی که مشکل 
ماهیتی و هویتی با ما دارد مسیری را طی کند که ایران فربه شود و رفاه 
در آن رش��د کند؟ مگر مغز خر خورده اند که غیریت هویتی و معرفتی 
خود را تقویت نمایند؟ کدام عاقلی دش��من خود را تقویت می کند که 

غرب چنین کند؟
امام در س��ال 136۷ و متأثر از هویت دوگانه ما و غرب فهمیده بود که 
»راهی جز مبارزه نمانده اس��ت« حال ما نمی خواهیم مبارزه کنیم اما 
می توانیم خانه ای بسازیم که مصالح غربی در آن به کار نرفته باشد. آیا 
در جهان چندقطبی این امکان وجود ندارد؟ اگر روحانی تصویر حقیقی 
غرب از انقلاب اسلامی را آگاهانه به فراموشی نمی سپرد و »انتظار « و 
»امید به فرد ا« و »امید به پس فردا« را محور حرکت سیاست خارجی 
نمی کرد و فرصت  ها را حفظ می کرد حتم��اً 1399 بهتر از 1391 بود. 
شاید تاریخ آینده جزئیات فشار اقتصادی بر مردم را ننویسد امام عقب 
ماندن ایران در بس��تر مذاکره را ثبت خواهد کرد. نه م��ا می توانیم از 
هویت خود دست برداریم و نه غرب هویتی را که استانداردهای غرب 
را نپذیرد  تقویت خواهد کرد. هر کس این مدل مفهومی را می فهمد، 
سال 1400 وارد گود کار و خدمت ش��ود، وگرنه سال 1408 دوباره به 

سال 1399 بر می گردیم. 

  گزارش

درپیامبهمراسمبزرگداشترمضانعبدالله
قاآني: در مسیر و تقويت مقاومت مي مانیم

فرماندهنیرويقدسسپاهدرپیاميبهزيادالنخاله،دبیرکلجنبش
جهاداسلاميتأکیدکرد:اطمینانميدهیمکههمچونسرداربزرگوار
شهیدسلیمانيدرکنارش�ما)مقاومتفلس�طین(وهمهنیروهاي
مجاهدباقيماندهوهموارهدرمسیرتقويتمحورمقاومتگامبرداريم.
به گزارش تسنیم، در پیام سردار اسماعیل قاآني که عصر دیروز به مناسبت 
بزرگداشت دکتر رمضان عبدالله شلح دبیرکل سابق جنبش جهاد اسلامي 
فلسطین، برگزار شد، آمده است: ضایعه فقدان دکتر رمضان عبدالله دبیرکل 
سابق جنبش جهاد اسلامي فلس��طین که عمر مبارک خود را شجاعانه و 
فداکارانه در مسیر مجاهدت و پایمردي در عرصه مقاومت و آزادي فلسطین 
عزیز و قدس ش��ریف صرف کرد را به جنابعالي، مجاهدین جنبش جهاد 
اسلامي فلسطین و ملت شریف و مقاوم فلسطین تسلیت عرض نموده و 
براي همسر فداکار و مکرمه، فرزندان و بستگان ایشان صبر جمیل و اجر 

جزیل مسئلت دارم. 
فرمانده نیروي قدس سپاه اضافه کرده اس��ت: آن فقید عزیز با شجاعت و 
بصیرت در مقابل همه انحراف هاي ایجاد ش��ده توسط دشمن ایستاد در 
مسیر مبارزه مانند چراغي روشنگر، راهنماي مجاهدین راستین بود. اینجانب 
ضمن ارج نهادن به زحمات مخلصانه مرحوم رمضان عبدالله در عرصه جهاد و 
مبارزه علیه رژیم صهیونیستي براي شما سلامتي و مزید توفیق مسئلت دارم 
و از همه همرزمان ایشان و نیروهاي عزیز مقاومت جهاد اسلامي فلسطین 
مي خواهم راه ایشان را تا رسیدن به هدف نهایي که آزادي فلسطین و قدس 
شریف است ادامه دهند. قاآني تصریح کرده است: ما نیز اطمینان مي دهیم 
که همچون سردار بزرگوار شهید س��لیماني در کنار شما و همه نیروهاي 
مجاهد باقي مانده و همواره در مس��یر تقویت محور مقاومت گام برداریم. 
از خداوند متعال مغفرت و رضوان الهي براي آن مرحوم مسئلت نموده و از 
حضرت حق تعالي عاجزانه خواستاریم تا روح ایشان را با ارواح طیبه صالحین 
و شهدایي که با برخورداري از رهبري ایشان خواب را از چشم دشمن غاصب 

ربودند محشور فرماید. 
رمضانعبداللهطيدودههمسئولیتهیچراهيراخطانرفت 

مسئول پژوهشگاه مطالعاتي اندیشه سازان نور نیز طي سخناني در این مراسم 
گفت: مي توانیم شهادت دهیم رمضان عبدالله در طول دو دهه مسئولیت در 

جهاد اسلامي، در هیچ صحنه اي راه خطا و اشتباه را نرفت. 
سعد الله زارعي با گرامیداشت یاد و خاطره مجاهد بزرگ اسلامي رمضان 
عبدالله دبیرکل سابق جنبش جهاد اسلامي فلسطین افزود: خطي که شهید 
فتحي شقاقي با برخورداري از اندیشه ناب اسلامي برپا کرد و پرچمي که 
برافراشت و جان خود را بر سر همین راه نثار کرد، دکتر رمضان عبدالله این 
مسیر را با جدیت ادامه داد. برخي دشمنان دکتر رمضان عبدالله بیان کردند 
ایشان به مبارزه اي که مرحوم فتحي شقاقي پایه آن را گذاشته بود استحکام 
بیشتر داد. مسئول پژوهشگاه مطالعاتي اندیشه سازان نور ادامه داد: دوره 
سخت مبارزه رمضان عبدالله دوره اي توأم با تحولات زیاد بود که رهبران 
جنبش ها در اینگونه حوادث بر سر انتخاب راه درست بر سر دوراهي قرار 
مي گیرند، امروز مي توانیم شهادت دهیم رمضان عبدالله در طول دو دهه 
مسئولیت در جهاد اسلامي در تمامي بزنگاه ها در هیچ صحنه اي راه خطا و 

اشتباه را نپیمود و همواره در مسیر درست گام برداشت. 
وحدتامتاسلامينقطهاش�تراكرمضانعبداللهوسردار 

سلیماني
معاون اسبق وزارت امور خارجه نیز با اشاره به اینکه تأکید بر وحدت امت 
اسلامي نقطه اشتراک رمضان عبدالله و سردار سلیماني بود، گفت: مرحوم 
رمضان عبدالله علاوه بر اینکه شخصیت سیاسي و مقاومتي بود، شخصیت 

فرهنگي بود. 
حسین امیرعبداللهیان با تأکید بر اینکه شهید سردار سلیماني به معناي 
واقعي شهید قدس است، گفت: هردو بزرگوار وقتي مي خواستند در مورد 
فلسطین سخن بگویند و عمل کنند فلسطین را در قطعه موزاییك فلسطین 
تحلیل نمي کردند و از سطح بین المللي منطقه اي و داخلي تحلیل مي کردند 

و با وسعت دید تحولات فلسطین را مورد بررسي قرار مي دادند. 
وي خطاب به مثلث حکام عربستان سعودي، امارات و بحرین، گفت: این 
مثلث بدانند که سخن گفتن از عادی سازی روابط هیچ کمکي به امنیت 
عربس��تان، بحرین و امارات در درجه اول و هیچ کمکي به امنیت منطقه 
ژئو پلتیك و ژئو استراتژیك غرب آس��یا نخواهد کرد. معاون اسبق وزارت 
امور خارجه با بیان اینکه حاکمان عربستان سعودي که تا عمق باتلاق یمن 
غرق شده اند باید بدانند که رژیم نامشروع اسرائیل هیچ آورده مثبتي براي 
عربستان سعودي و منطقه نخواهد داشت، گفت: امارات متحده عربي باید 
بداند که بازي کردن در نقش حلقه پنهان اسرائیلي و عربي نه تنها کمکي 
به حل مسئله فلس��طین نمي کند بلکه با این رفتار خودشان با آتش بازي 
مي کنند و با امنیت امارات و منطقه بازي مي کنند. وي افزود: به کشورهاي 
همسایه خودمان نصیحت مي کنیم که به جاي تمرکز بر رژیم صهیونیستي 
بر سرمایه مردم خودشان امت اسلامي و تلاش براي کمك به مردم فلسطین 

تمرکز کنند. 
امیرعبدالهیان با تأکید بر اینکه رژیم صهیونیستي در بدترین و مقاومت در 
بهترین شرایط خود به سر مي برد، تصریح کرد: مقاومت امروز در اوج قله 
پایداري خودش قرار دارد اگر صهیونیست ها تردید دارند مي توانند مقاومت 
را بیازمایند ولي توصیه مي کنیم که یك بار دیگر این آزمایش و خطا را تکرار 
نکنند چون مجبور خواهند شد که بیش از گذشته عقب نشیني و شکست 

مفتضحانه خود را تجربه کنند. 
معاملهقرنسیليبهگوشسازشكاراناست

خالد البطش از رهبران جنبش جهاد اس��لامي با بیان اینکه راه رمضان 
عبدالله ش��لح رهبر فقید این جنب��ش براي مقاومت در مقابل دش��من 
صهیونیس��تي ادامه خواهد یاف��ت، گفت: معامله قرن س��یلي به گوش 

سازشکاران است. 
خالد البطش در مراسم بزرگداشت درگذشت رمضان عبدالله شلح، رهبر 
فقید جنبش جهاد اسلامي با بیان اینکه ارتحال رمضان عبدالله باعث شادي 
امریکا و اسرائیل شد، افزود: ادامه مصیبت شهادت سردار سلیماني، شهید 
مغنیه، شهید چمران و دیگر شهداي مقاومت است. وي با اشاره به اینکه از 
سال 2011 که جنگ قومي در جهان اسلام شدت گرفت، شهید رمضان 
عبدالله بر وحدت تأکید داشت، گفت: جهان اسلام با ویروس هاي مختلف 

روبه رو است و از بین نخواهد رفت. 
البطش با قدرداني از حمایت جمهوري اسلامي ایران از مقاومت فلسطین 
گفت: در شرایطي که بسیاري از کشورهاي عربي پشت مقاومت را خالي 

کرده اند، ایران از مقاومت همچنان حمایت مي کند. 
این رهبر ارش��د جنبش جهاد اس��لامي با بیان اینکه فلسطین از جنگ 
صلیبي ترامپ دیوانه رنج مي برد، گفت: هدف ترامپ غارت منطقه است. 
البطش با انتقاد از سکوت و سرس��پردگي کشورها و نهادهاي منطقه اي 
در مقابل طرح معامله قرن، خاطرنش��ان کرد: بعد از طرح هاي مختلف، 
اکنون صهیونیست ها به غصب کرانه باختري مي اندیشند و حرمت قدس 
شریف را رعایت نمي کنند. وي با بیان اینکه ترامپ، طرح ایجاد خاورمیانه 
اسرائیلي را به بهانه مبارزه با تروریسم دنبال مي کند، گفت: با شهداي اسلام 
عهد مي بندیم تا آخرین قطره خون تسلیم طرح هاي دشمنان فلسطین 
نخواهیم شد.  البطش با بیان اینکه جنبش جهاد اسلامي هرگز براي احقاق 
حقوق فلسطینیان و بازگشت آوارگان سازش نخواهد کرد، گفت: جنبش 
جهاد اسلامي وحدت را اصلي براي پایان دادن به اختلافات در دستور کار 
قرار مي دهد و از ابومازن و کشورهاي منطقه براي تشکیل جنبش فراگیر 
و تعلیق صلح عربي و همه توافق ها با اسرائیل دعوت مي کند. وي با بیان 
اینکه معامله قرن سیلي ای در گوش سازشکاران است، تصریح کرد: تقویت 
روابط با محور مقاومت هم یك ضرورت است و فلسطین مسئله مرکزي 
محور مقاومت خواهد ماند. البطش با بیان اینکه امروز به حمایت رسمي 
دولت ها و ملت هاي اس��لامي و عربي نیاز داریم، گفت: از رهبري و دولت 
ایران و همه کساني که در کشورهاي اسلامي و عربي از مقاومت حمایت 

کرده اند، قدرداني مي کنیم. 
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      بهارستان

نمايندهمردمقمدرمجلسشوراياسلاميبا
اشارهبهبررسياعتبارنامهبرخيازمنتخبان
مردمدرمجلسفعلي،گفت:مجلسآزمون
مبارزهبافس�ادراازخودآغازکردهاس�ت.
به گزارش مهر، علیرضا زاکاني در جلس��ه اي با 
حضور اعضاي شوراي مرکزي جمعیت جانبازان 
انقلاب اسلامي با اش��اره به وضعیت نامناسب 
اجتماعي ناشي از ناکارآمدي دولت در اداره امور 
جامعه، گفت: ریشه بخش عمده ناکارآمدي هاي 
فعلي در داخل کشور بوده و مسائل خارجي در 

آن نقشي ندارد. 
زاکاني با تأکید بر اینکه مجلس تنها نهادي است 
که مي تواند تغییرات را ایج��اد و در مقام عمل 
اسباب بهبود وضعیت مردم را فراهم کند، گفت: 
خروجي انتخابات مجلس یازدهم به شکلي رقم 
خورد که اکثریت قاطع نمایندگان در خط ولي 
فقیه هس��تند و این موضوع هم یك فرصت و 
هم یك تهدید اس��ت؛ فرصت در صورتي رقم 
مي خورد که در این مجل��س خدمتي به مردم 
صورت گیرد و راه برون رفت از مش��کلات طي 
شود اما اگر کاري صورت نگیرد و خدمتي انجام 
نش��ود، خود یك تهدید بزرگ است. بنابراین، 
نیروهاي انقلاب نیازمند حرکت جدي و جهادي 

براي تغییر شرایط کشور هستند. 
وي ب��ا اذعان ب��ه مش��ارکت پایین م��ردم در 
انتخاب��ات اخیر به دلیل لطم��ه اي که از ناحیه 
عملکرد ضعیف دولت ب��ه اعتماد عمومي وارد 
ش��د، گفت: یکي از کارکردهاي مجلس آینده 
مي تواند زنده کردن امید در جامعه و تبدیل آن 

به اعتماد و انسجام ملي باشد تا مردم در صحنه 
انتخابات آتي حضور پررنگ تري داشته باشند. 
چنین مجلس��ي باید کارآمد، قوي و در صحنه 
باش��د و زمینه »در رأس امور ب��ودن« را براي 

خود فراهم کند. 
این عضو مؤس��س جمعیت جانب��ازان انقلاب 
اس��لامي با تأکید بر اینکه مجلس یازدهم باید 
واجد پنج ویژگي باشد تا بتواند به اهداف خود 
دست یابد، گفت: این مجلس در وهله اول باید 
تابع ولي فقیه و خادم ملت باش��د. ویژگي دوم 
استقلال عمل اس��ت، به نحوي که مستقل از 
دولت و اج��زا و عناصر بیرون��ي، بتواند اثرگذار 
باش��د و بر کارکردهاي اساس��ي خ��ود بدون 
تأثیرپذیری از احزاب پافش��اري کن��د. وي با 
بیان اینکه انس��جام مجلس ویژگي با اهمیت 
دیگري است که بدون آن، حتي اکثریت انقلابي 
نمي توان��د کاري از پیش ببرد، اف��زود: ویژگي 
چهارم مجلس فعلي که باید به آن مجهز شود 
این است که با فکر و برنامه پیش برود؛ چراکه 
در غیراین صورت حتم��اً مجلس بي خاصیتي 
خواهد بود. در نهای��ت در مجلس یازدهم باید 
نقش و کارکرد اف��راد در حد مطلوب و با توزیع 
مناسب قدرت در میان منتخبان اکثریت تعریف 
شود و همچون دوره گذشته، این طور نباشد که 

کل مجلس در یك نفر خلاصه شود. 
زاکاني با بی��ان اینکه عده مع��دودي در صدد 
هس��تند که اجازه ندهند مجلس نقش خود را 
در جریان مبارزه با فس��اد و در موضوع بررسي 
اعتبارنامه نمایندگان آن طور که باید و ش��اید 

ایفا کند، گفت: در عین حال عزم نمایندگان در 
این زمینه جدي است. وي معتقد است ظرفیت 
انقلابي گري مجلس یازدهم حتي به مراتب از 
مجلس هفتم بیشتر است و در نتیجه مي توان به 

نتیجه این آزمون شفافیت امیدوار بود. 
این نماینده مجلس شوراي اسلامي معتقد است 
مجلس یازدهم سه دوره یك ساله واز منظري 
دیگر دو سال و نیمه، و از نگاهي سه سال و نیمه 
را پشت سر بگذارد و شش ماه پایاني را نیز صرف 
تأخیرهای احتمالي در مأموریت دوره هاي ذکر 
ش��ده کند. به این معنا در س��ال اول مأموریت 
مجلس این اس��ت که امید را در دل مردم زنده 
کند و حتي با وجود همین دولت غیرهمس��و و 
ناکارآمد، زمینه اصلاح��ات را فراهم کند. طي 
دو س��ال و نیم نخس��ت فعالیت خود نیز باید 
اقدامات اساسي براي بازگشت اعتماد مردم به 
نظام را با رویکرد اجراي اصول قانون اساسي در 
حوزه تحقق عدالت و آزادي در دستور کار قرار 
دهد. در دوره سه سال و نیمه مجلس نیز که از 
ابتدا تا اواخر عمر مجلس ادامه دارد، تحول در 
نظام قانونگذاري را باید ب��ه عنوان یك اولویت 

دنبال کند. 
به گفته زاکاني، بیش از 10 هزار و 500 قانون 
در کشور وجود دارد که برخي از آنها مشکلات 
اساس��ي دارد و برخي با یکدیگ��ر مغایرند که 
اگر فهرس��ت نظام مند آنها تهیه ش��ود، خلأها 
شناسایي و مشکلات برطرف خواهد شد. وي با 
بیان اینکه پیشاني کار مجلس، کمیسیون هاي 
تخصصي هستند، ابراز امیدواري کرد با تشکیل 

کمیسیون هاي قوي بتوان نقش نظارتي مجلس 
را در ای��ن دوره احی��ا کرد. وي ادام��ه داد: کار 
درست این است که اولاً مجلس از آزمون مبارزه 
با فساد که از خود آغاز کرده موفق بیرون بیاید و 
شفافیت را سر دست بگیرد و در گام بعد بتواند 
این موضوع را به قوه قضائیه و دولت نیز تسري 
دهد. علاوه بر این فوریت پرداختن به مس��ائل 
اقتصادي کش��ور و رفع گرفتگي هاي موجود را 
درک و با کار کارشناسي به این حوزه ورود کند. 
به اعتقاد زاکاني، موضوع تحول در نظام بودجه 
ریزي کشور نیز یکي از مأموریت های اولویت دار 
مجلس یازدهم است که باید هم در حوزه تأمین 
اعتبار و هم در حوزه نظ��ارت بر هزینه کرد، به 
این موضوع ورود کند. وي با بیان اینکه نسبت 
مجلس و دولت »برادري« است، در عین حال 
تأکید کرد: برادر بزرگ تر مجلس است که باید 
بالادست دولت مسئولیت های تقنیني و نظارتي 

خود را ایفا کند. 
زاکان��ي در خصوص مس��یري ک��ه محمدباقر 
قالیباف، رئیس مجل��س تاکنون طي کرده نیز 
ابراز خشنودي کرد و گفت: وي از حرکت هاي 
جمع��ي تمکین مي کن��د و دقت نظ��ر لازم را 
در حیطه مس��ئولیت خود ب��ه کار مي بندد که 
این خ��ود امید ب��ه مجلس یازده��م را تقویت 
مي کند. بنابراین، حالا که مجلس به نقطه خوبي 
براي شروع کار رس��یده و منسجم است، همه 
باید تلاش کنیم این انس��جام را تقویت کنیم 
و ظرفیت و نیروي خود را براي توس��عه کشور 

به کار ببندیم. 

زاكاني :  مجلس آزمون مبارزه با فساد را  از خود آغاز كرده است

مهر:بهروز کمالوندي، سخنگوي سازمان انرژي اتمي در مقاله اي 
با انتقاد از اس��تناد ش��وراي حکام و آژانس بین المللي انرژي اتمي به 
اطلاعات غیرموثق، نوش��ت: آژان��س و اعضاي آن باید ب��ا این بدعت 
غیراصولي و خطرناک که مخدوش کننده حاکمیت هاي ملي کشورها 
است، مقابله و از آن جلوگیري کنند. وي گفت: آژانس نباید به اطلاعات 
به دست آمده از طریق فعالیت هاي جاسوس��ي یا ادعایي که از طریق 

منابع غیرموثق به دست مي آیند، استناد کند و به آنها اعتبار بخشد. 
 


